
بادامچیان: انتخابات پرماجرایی در پیش داریم

گعده های اصولگرایی با خط قرمز وحدت!
آرمان ملی: در اردوگاه اصولگریی چه می گذرد؟ آن طور 
که مشخص است گعده  های این جریان تصمیمی برای 
وحدت ندارند و هر یک مسیر خود را طی می کنند. روزی مبنا 
همایشی برگزار می کند که حدادعادل و قالیباف متولیان آن 
هستند و روز دیگر جبهه پایداری تاکید می کند که حاضر 
به ائتلاف نیست. دیروز هم که دومین نشست مشترک 
دبیران کل احزاب و تشکل های سیاسی و رؤسای کمیته های 
شورای وحدت نیروهای انقلاب اسلامی برگزار شد؛ سخنی 
از وحدت به میان نیامد. اسدا... بادامچیان، دبیر کل حزب 
موتلفه اسلامی در این مراسم اظهار کرد: قرائن نشان می دهد 
که انتخابات پرماجرایی در پیش داریم، هم از لحاظ کمی 
و هم از لحاظ شعارها و برنامه ها و رویکردهایی که مطرح 
می شوند. بادامچیان با بیان اینکه بیانیه »گام دوم«  مسیر 
و جهت گیری های کلان کشور را ترسیم کرده است، افزود: 
نماینده مجلس آینده و کاندیداهایی که در این عرصه ورود 
پیدا کرده اند باید مشخص کنند چه برنامه و ایده ای برای 
تحول و تکامل نظام جمهوری اسلامی دارند و در راستای 
تحقق مطالبات مردم چه نگاه جدیدی دارند. عضو هیأت عالی 
شورای وحدت گفت: علاوه بر برنامه محوری، ما در انتخابات 
به دنبال معرفی فهرستی جامع و مانع هستیم و از هرگونه 

تفرقه در جریان انقلابی و ارزشی جلوگیری خواهیم کرد.

   اخلاق انتخاباتی اقتضا می کند به دنبال رقابت 
سالم باشیم

در ادامه نشست حسن بیادی، دبیرکل جمعیت آبادگران 
ایران اسلامی پرهیز از افراط در رقابت های سیاسی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: اخلاق سیاسی و اخلاق انتخاباتی اقتضا 
می کند که به دنبال رقابت سالم باشیم و در عین رقابت ها، 
رفاقت های خود را فراموش نکنیم و این، یک اصل کلی 
در شورای وحدت است. بیادی افزود: اولین قصد شورای 
وحدت در بحث انتخابات مشارکت بالای مردم حضور اقشار 
مختلف در پای صندوق های رأی است و این دقیقا منطبق 
بر خواست مقام معظم رهبری است که از ابتدای امسال بر 
مشارکت بالای عمومی در انتخابات تاکید داشته اند. رئیس 
ستاد انتخابات شورای وحدت تهران ادامه داد: شهر تهران 
دارای مشکلات و پیچیدگی های بسیار زیادی است و مردم 
واقعا مطالبات جدی در همه حوزه ها در این کلانشهر دارند؛ 
ما معتقدیم با شایسته سالاری در مجلس می توان بخش 
عمده ای از این مسائل را پیگیری و حل و فصل کرد. بیادی 
ادامه داد: از طریق جبهه هایی که ذیل شورای وحدت فعالیت 
می کنند، ما به دنبال معرفی بهترین نامزدها به مردم هستیم و 
بدون پیشداوری یا سیاسی کاری رزومه های نامزدها را بررسی 
می کنیم و شایسته ها و افراد صلاحیت دار را پیش روی انتخاب 

مردم در شهر تهران قرار خواهیم داد.

   در پی انتخاباتی پرشور هستیم
در ادامه این جلسه شهاب الدین صدر، عضو هیأت عالی 
شورای وحدت نیز با بیان اینکه احزاب، اقشار و روحانیت 3 
بال عمده شورای وحدت هستند، گفت: در بحث انتخابات، 
همان گونه که رهبر انقلاب فرموده اند، ما در پی انتخاباتی 
پرُشور هستیم و چهار اصل رقابت، سلامت، امنیت و مشارکت 
برای ما از اهمیت شایانی برخوردار است. صدر تصریح کرد: 
اگر رقبای ما در انتخابات حضور جدی دارند، ما نیز باید 
فعالیت های خود را هدفمندتر و جدی تر پیش ببریم و این، 
یک مسابقه سیاسی پیچیده و دشوار است؛ در شورای وحدت 
عزم ما برای برنامه ریزی و گفتمان سازی جدی است و عزم 
راسخ داریم که باید در این رویداد بزرگ سیاسی یک حضور 

منضبط و معطوف به موفقیت داشته باشیم.

پاسخگو  مجلس  یک  شکل گیری  به  نسبت   
دغدغه های جدی داریم

منوچهر متکی،سخنگو و دبیر اجرایی شورای وحدت نیز 
اظهار کرد: شورای وحدت یک جریان و مجموعه انقلابی، 
مردمی، بی حاشیه و دلسوز است که در پی وحدت آفرینی در 
جریان ولایی و ارزشی است؛ جامعه روحانیت مبارز به عنوان 
یک فراتشکیلات انقلابی و دینی، هدایت گر این جریان است. 
متکی با اشاره به اهمیت این نشست افزود: هر قدر تحرک ما 
در تهران سازمان یافته تر و جدی تر باشد موجب امیدبخشی 
در استان ها خواهد بود و آنها را نیز فعال و پرانگیزه خواهد 
ساخت. دبیر اجرایی شورای وحدت ادامه داد: ما در شورای 
وحدت نسبت به شکل گیری یک مجلس پاسخگو دغدغه های 
جدی داریم. سخنگوی شورای وحدت گفت: ما می خواهیم 
مجلسی شکل بگیرد که دارای طرح و برنامه واقعی برای مردم 
و نظام باشد تا دولت نیز در فضای مناسب، کارها را پیش ببرد.

آرمان ملی– حمید شجاعی: »مطالبه گری«، 
»پرسشگری« و »نقد صریح« واژه هایی 
هستند که هر زمان به میان می آیند که 
ناخودآگاه اذهان به سمت دانشگاه و جنبش 
دانشجویی می رود که همواره رسالت خود 
استوار گردانیده  پایه همین رویه  بر  را 
است. چه اینکه دانشجویانی که روز 16 آذر 
به یاد آنها به روز دانشجو تبدیل شده نیز 
در سال 32 در مسیر همین مطالبه گری 
به شهادت رسیدند. لذا هر زمان که فضای  
بازتری برای دانشگاه و دانشجو فراهم باشد 
که مطالبه گری، پرسشگری و نقد خود را 
نسبت به رویه های جاری جامعه از مقامات 
مسئول مطرح کنند می توان گفت جنبش 
دانشجویی پرنشاط، پویا و فعال پیش می رود. 
اما زمانی که دانشگاه و دانشجو محدود شوند، 
برخورد مدیریت شده با آنها صورت گیرد و 
به عبارتی روح دانشگاه گرفته شده و صرفا 
قالبی شکلی از آن ارائه شود دیگر نمی توان 
دانشگاه را محلی برای تضارب آرا، افکار و 
عقاید دانست و نسبت به شرایط جامعه در 
حوزه های مختلف پرسشگری و مطالبه گری 
کرد. آنچه مسلم است دانشگاه مغز متفکر 
و عقل فعال و بالنده جامعه است که با هر 
پدیده ای به دیده پرسشگری و مطالبه گری 
برخورد می کند. صد البته اینکه نهاد دانشگاه 
جدای از ساحت علم که بن مایه و موجودیت 
آن را می سازد از دیرباز تاکنون نسبت به 
اتفاقات سیاسی در جامعه نیز بی تفاوت نبوده 
است و نظرات خاص خود را مطرح کرده است. 
نظراتی که همواره با چاشنی انتقاد و پیشنهاد 
همراه بوده که اکثر دولت ها با بی تفاوتی از 
کنار آن عبور کرده اند. چرا که برخی دولت ها 
دانشگاه را به مثابه نوعی تهدید نگریسته و 
سعی در مدیریت آن داشته اند تا تیغ انتقادات 
دانشجوی مطالبه گر متوجه دولتشان نشود. 
در حقیقت آنها دانشگاه را صرفا نهادی برای 
تولید و  ترویج علم و دانشجو را نیز در جایگاه 
محصل علم خواسته و می خواهند نه در جایگاه 
دانشگاه و دانشجوی سیاسی و منتقدی مصلح 
که مشکلات جامعه را آسیب شناسی کند، 
نکته سنجی کرده و برای حل آنها راه حل 
ارائه دهد. این در حالی است که مقام معظم 
رهبری در دوازدهم آبانماه سال 72 در دیدار 
با دانشجویان فرمودند: »بنده دلم می خواهد 
این جوانان ما شما دانشجویان؛ چه دختر، چه 

پسر و حتّی دانش آموزان مدارس روی این 
ریزترین پدیده های سیاسی دنیا فکر کنید 
و تحلیل بدهید. گیرم که تحلیلی هم بدهید 
که خلاف واقع باشد؛ باشد! خدا لعنت کند آن 
دست هایی را که تلاش کرده اند و می کنند که 
قشر جوان و دانشگاه ما را غیرسیاسی کنند.« 
اما به نظر می رسد که هر سال از پسِ سال 
قبل مساله روز دانشجو و جنبش دانشجویی 
از محتوا  دور شده و بیشتر در قالبی شکلی 
به صورت یک  مراسم یادبود درآمده است 
تا صرفا برگی از تقویم که اختصاص به روز 

دانشجو دارد ورق بخورد. 

    روز دانشجو در دولت های مختلف 
مراسم روز دانشجو در دانشگاه ها در 
دولت های مختلف به انحای مختلفی برگزار 
شده است. در برخی دولت ها فضای باز سیاسی 
رونق دانشگاه ها را بیشتر کرده و روز دانشجو با 
هیجان و جنب و جوش بیشتری برگزار شده 
و در برخی دولت ها نیز به جهت نگرش های 
مدیریت شده 16 آذر بسیار آرام و رسمی  
برگزار شده است. چنانکه گویی بعضا دولت 
میزبان بوده و دانشگاه و دانشجویان مهمان. 
نگاهی اجمالی به رویکرد دولت ها به مقوله 
16 آذر و روز دانشجو نشان می دهد که باید 
این مساله را از دولت اصلاحات سیدمحمد 
و  خاتمی  بسیاری  کرد.  بررسی  خاتمی 
دولتش را دانشگاه محور ترین دولت پس 

از انقلاب می دانند. چرا که خاتمی دانشگاه 
را پشتوانه خود می دانست و حضور افراد 
دانشگاهی بسیار در دولت نیز مؤید همین 
سخن بود. فضای باز سیاسی و برگزاری 
مناظره های داغ در فضای سیاسی اواخر دهه 
7۰ و حضور شخصیت های برجسته سیاسی 
و سخنرانی های پرشور، این روز را به روزی 
خاص برای دانشجویان و البته مسئولان و 
سیاستمداران بدل کرد. چنانکه شاید بتوان 
گفت سال های آخر دهه هفتاد و نخست دهه 
هشتاد جزو سال  هایی بود که روز دانشجو 
و جنبش دانشجویی در دانشگا ه ها بسیار 
فعال بوده است. در 8 ساله دولت عدالت و 
مهرورزی احمدی نژاد هر چند که تلاش 
شد ارتباط دولت با دانشگاه قطع نشود، اما 
به جهت نگاه های خاص به دانشگاه، 16 آذرها 
نیز نسبت به قبل مدیریت شده انجام شد. 
در آن دوران دانشجویان چندان رویکرد 
مناسبی نسبت به احمدی نژاد نداشتند و 
حتی زمانی که در سال 85 به جای 16 آذر 2۰ 
آذر به دانشگاه امیرکبیر رفت با دانشجویان 
معترضی مواجه شد که خواهان استعفای وی 
شدند. در دولت تدبیر و امید حسن روحانی 
به رغم اینکه انتظار می رفت که شکوه جنبش 
دانشجویی و روز دانشجو احیا شود؛ اما بازهم 
آنطور که باید نشد و مراسم روز دانشجو هر 
چند بهتر و با فضای بازتر سیاسی برگزار شد 
اما انتظارها برای تکرار 16 آذرهای دهه هفتاد 

تحقق نیافت. در دولت مردمی سیدابراهیم 
رئیسی نیز  این مراسم مدیریت شده برگزار 

شده و می شود. 

   16 آذر تبدیل به مناسک رسمی 
شده است

مدرسین  اسلامی  انجمن  دبیرکل 
دانشگاه ها در ارتباط با روز 16 آذر و فضای 
حاکم بر دانشگاه ها اظهار داشت: فضای 
حاکم بر دانشگاه ها در شرایط فعلی اساسا 
زمینه پویایی دانشجویی را از بین برده است. 
بعد از  وقایع سال گذشته فضای امنیتی در 
دانشگاه ها تشدید شده  است. محمود صادقی 
به »آرمان ملی« گفت: دانشجویانی که انگیزه 
فعالیت دارند محاسبه می کنند و می بینند 
هزینه فعالیت سیاسی بسیار بالا رفته و به 
این ترتیب از فعالیت رویگردان می شوند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب بیان کرد: 
رویدادهایی مثل 16 آذر که در واقع باید 
یادآور تحرک دانشجویی و زمینه ای برای بروز 
کنش های سیاسی دانشجویی باشد رفته رفته 
بیشتر تبدیل به مناسک رسمی شده و به جای 
اینکه انجمن و تشکل های دانشجویی میزبان 
باشند مقامات رسمی میزبان هستند که آن 
هم به صورت مدیریت شده امکان اظهارنظر 
می دهند. نماینده مجلس دهم گفت: هم 
در خبرها دیدیم دانشجویی که به جای نقد 
شرایط موجود بیشتر  تعریف رئیس جمهور 
را می کرد. این وضعیت موجب می شود 
دانشجویانی که انگیزه فعالیت سیاسی دارند 
از صحنه خارج شوند و بیشتر صحنه گردانی 
دست کسانی بیفتد که به نوعی با حاکمیت 
مرتبط و بلندگوی مرجع رسمی هستند. 
نهایتا اگر هم آزادی عملی برای فعالیت 
سیاسی دانشجویان می شناسند عمدتا این 
است که در جهت تکرار سیاست های رسمی 
در کشور باشد و برای نقد سیاست های رسمی 
اساسا اعتبار و جایگاهی قائل نیستند. صادقی 
تصریح کرد: با نشان دار کردن دانشجویان، 
تعلیق، اخراج، جابه جایی و تبعید آنها سعی 
در کنترل فضای دانشجویی دارند. سال های 
قبل در دولت احمدی نژاد هم مرسوم شده بود 
که بروند بر سر قبر 3 دانشجوی شهید فاتحه 
بخوانند. لذا تبدیل اینگونه مراسمات بیشتر 
مناسک فاتحه خوانی برای روز دانشجو است 

تا احیای روز دانشجو. 
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گــــزارش

 فساد »دبش« ناشی از ضعف مدیریت است

چند روز پیش انتشار خبر فساد سه میلیارد دلاری در 
مجموعه چای »دبش«، مانند یک بمب در فضای رسانه ای 
کشور و در بین مردم صدا کرد. عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس در خصوص برخوردهای صورت گرفته با عاملان 
این فسادها، اظهار کرد: برای من باورش سخت بود که در 
زمان روی کار بودن دولت سیزدهم فسادی در حد پرونده 
چای دبش رخ دهد، زیرا این دولت مدام شعار فسادستیزی 
سر می دهد و حال هضم اینکه خودشان مبتلا به چنین 
فساد شده اند، بسیار سخت است. غلامرضا نوری قزلچه 
اظهار داشت:  ممکن است مسئولان و مدیران در وزارت 
کشاورزی، بانک مرکزی و سایر نهادها هیچ منفعتی از این 
فساد نصیب شان نشده باشد، اما به خاطر ضعف مدیریتی شان 
باید در بالاترین سطوح پاسخگو باشند. این فساد ناشی از 

ضعف مدیریت و عدم توجه به شایسته سالاری است .

خبـــــر

ذره بین

روایت 16 آذرهای جنبش دانشجویی 

از طراوت و نشاط تا مدیریت 
   محمود صادقی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  16 آذر  بیشتر فاتحه خوانی است تا احیای روز دانشجو

 آرمان ملی– مطهره شفیعی: ساختار شهرداری به 
نحوی است که امکان فساد در آن وجود دارد و به همین 
دلیل توجه به عملکرد مدیران این سازمان زیاد است.

آخرین نمونه از این مسائل 14 آذر بود که خبر رسید 
طبق اظهارات یک مقام مسئول در شورای شهر تهران، در 
ارزیابی کل هزینه های شهرداری 17 هزار میلیارد تومان 
کسری وجود دارد. رئیس کمیته شفافیت شورای شهر 
تهران گفت: درآمد سال قبل 8۰ همت بوده و مطابق با 
گزارش مصارف بودجه در سامانه شفافیت 4۹.4 همت 
هزینه شده است که با احتساب سایر هزینه ها به 52 همت 
می رسد. اما  فارس  به نقل از او نوشت که رئیس کمیته 
شفافیت و شهر هوشمند شورا درواکنش به شایعاتی که به 
نقل از وی در رسانه ها منتشر شد، تصریح کرد: بنده هیچ جا 
سخنی از گم شدن 17 همت در شهرداری تهران نگفته ام. 
حبیب کاشانی در قامت خزانه دار شورا با بیان اینکه با 
توجه به عملکرد ردیف های درآمدی، سهم بیمارستان 
»آتیه« و »مژده« فروخته شده اما در جدول ثبت نشده 
است، یادآور شد: در عوارض کالا و خدمات و ارزش افزوده 
1۰ هزار و 3۰۰ میلیارد تومان درآمد داشتیم و در عوارض 
قطع درختان 36۹ میلیارد تومان درآمد ثبت شده که روند 
افزایش داشته و در جرائم ترافیکی پنج هزار میلیارد تومان 
درآمد به ثبت رسیده است. کاشانی با بیان اینکه بر اساس 
آنچه اعلام کردیم بودجه 75 هزار میلیارد تومانی محقق 
خواهد شد، تصریح کرد: با این وجود با توجه به تصویب 
هزینه 44 هزار میلیارد تومانی پنج هزار میلیارد تومان 

عقب هستیم.
    از فساد 20 هزار میلیاردی تا حقوق های نجومی

 این مورد تنها ابهام مالی شهرداری تهران نبود. در 
اردیبهشت سال جاری سخنگوی شهرداری تهران بیان 
داشت: ارزش یکی از این پرونده های فسادی که در 
این مدت کشف شده، به اندازه نیمی از بودجه یکسال 
شهرداری تهران است. محمد خانی افزود: »اولویت اول 
ما بازگشت اموال و امکانات شهر به نفع مردم و بیت المال 
است. به عنوان نمونه ارزش یکی از این پرونده های فسادی 
که در این مدت کشف شده، به اندازه نیمی از بودجه 

یکسال شهرداری تهران است.« کمتر از یکماه بعد یعنی 
در 15 خرداد سال جاری رئیس شورای عالی استان ها 
جزئیات کشف فساد 2۰هزار میلیاردی در شهرداری را 
اعلام کرد و افزود: تا پایان سال جاری 4۰ هزار میلیارد 
تومان از اموال شهرداری بازگردانده می شود. همچنین 
ناصر امانی عضو شورای شهر هم در خصوص سرانجام 
پرونده فساد 2۰ هزار میلیارد تومانی که شهردار تهران و 
سخنگوی شهرداری در خصوص آن صحبت کرده بودند، 
گفت: در ابتدا سخنگوی شهرداری تهران اعلام کردند که 
پرونده فسادی در شهرداری تهران کشف کردند که به 
اندازه نصف بودجه شهرداری یعنی حدود 2۰ هزارمیلیارد 
تومان است که این عدد برایم عجیب و تکان دهنده بود. وی 
با تاکید بر اینکه شهردار تهران نیز در مصاحبه مطبوعاتی 
خود از این پرونده 2۰ هزار میلیاردی سخن گفتند، افزود: 
آقای زاکانی با سخنان خود وجود چنین پرونده ای را تأیید 
کردند و ما منتظر هستیم که گزارشی را در این خصوص 
به شورای شهر ارائه بدهند و یا در راستای تنویر افکار 
عمومی، جزئیات بیشتری از این پرونده را منتشر کنند. 
امانی در پاسخ به این سوال که آیا از شهرداری درخواست 
جزئیات پرونده را داشتید؟ بیان داشت: در فضای رسانه ای 
از آن ها خواستیم که گزارش را به اعضای شورای شهر 
تهران به عنوان نماینده مردم ارائه بدهند؛ اما تاکنون که 
مطلبی به ما نرسیده است. اسفند سال گذشته هم ناصر 
امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
در بررسی بودجه سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری 
تهران گفت: خبری از اختلاس هشت میلیارد تومانی در این 
سازمان داریم و در حالی این اختلاس رخ داده که آقایان 
موضوع را به ما اعلام نکرده و ما خودمان به این مساله پی 
بردیم. وی با بیان این که باید سازوکاری طراحی شود که 
از چنین مواردی جلوگیری شود، اظهارکرد: در این زمینه 
باید شفاف سازی صورت گیرد. ایوب فصاحت مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران در واکنش 
به صحبت های امانی در خصوص اختلاس هشت میلیارد 
تومانی در این سازمان تصریح کرد: »این اختلاس برای 
دوره ما نبوده و برای یکی از معاونان سابق بوده که ما به 

محض مطلع شدن موضوع وی را از سمت خود برداشتیم 
و شخص معاون نیز خود این کار را انجام نداده بود؛ بلکه 3 
نفر از افرادی که توسط این فرد منصوب شده بودند اقدام 
به اختلاس به مبلغ 6.5 میلیارد تومان کرده بودند.« در 
کنار این موضوعات نباید از فیش های نجومی به راحتی 

عبور کرد. 
    چرا زاکانی استعفا نداد؟

 آنچه در شهرداری می گذرد چنان بود که حتی 
اصولگرایان لب به سخن از نهاد تحت مدیریت یک اصولگرا 
گشودند. سیدمصطفی میرسلیم، نماینده تهران در 
مجلس در شبکه اجتماعی ایکس با هشتگ های فساد و 
شهرداری تهران نوشت: »یکی از مهم ترین سرچشمه های 
فساد و زدوبند و تخلف در شهرداری تهران است و امید 
و انتظار ما این بود و هست که با ورود مسئولان بسیجی 
ریشه فساد بخشکد.« آذر امسال هم میرسلیم در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »شورای شهر تهران اگر وظیفه 
نظارتی خود را فدای رودربایستی کند، آبروی خود را بر باد 
می دهد. این حد از تخلفات و لجاجت شهرداری بی سابقه 
است.« در ابتدای آذر مصطفی میرسلیم، نماینده تهران 
در مجلس در نامه ای به رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراهای مجلس درخواست تحقیق و تفحص 
از شهرداری ها را به صورت رسمی اعلام کرد. او در نامه 
خود به محمد صالح جوکار نوشت: »در خصوص موضوع 
تحقیق و تفحص از شهرداری تهران که 26 تیر امسال آقای 
زاکانی به همراه معاونان خویش )از جمله آقای صارمی( در 
مجلس حضور یافتند و ایشان در جواب این جانب مبنی 
بر: موقعیت تراز ارتفاعی زمین هتل 43 طبقه ولنجک، در 
ارتفاعی بیش از 18۰۰ متر از سطح دریا واقع است، با انکار 
سریع آن، تأکید نمودند: »اگر ملک یاد شده در ارتفاع بیش 
از 18۰۰ متر قرار داشته باشد، بنده استعفا می دهم«، به 
استناد سایت جهانی Elevation Finder، نامه شماره 
16۰۰۹1/6/611 مورخ 2۰/2/13۹3 معاون وقت خدمات 
شهری )آقای عبداللهی( و مستندات دیگر نامه آقای 
مسجدجامعی )رئیس وقت شورای شهر( ملک مذکور 

در محدوده تراز ارتفاعی بیش از 18۰۰ متر واقع است.«

وعده فسادستیزی زاکانی

اتاقشیشهایشهرداریترکخورده؟
      زاکانی به قول استعفایش عمل می کند؟

دلیل اهمیت سفر رئیسی به روسیه

افزایش همکاری های اقتصادی 
 توافق برای همگرایی منطقه ای

 هر چه بیشتر

 سفر رئیس جمهور به روسیه از اهمیت 
زیادی برخوردار است. سیدابراهیم رئیسی، 
امروز  ایران  اسلامی  رئیس جمهوری 
)پنجشنبه 16 آذرماه( و به دعوت رسمی 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، در 
راس یک هیأت عالی رتبه سیاسی- اقتصادی 
راهی مسکو می شود. بر اساس آنچه که 
دفتر ریاست جمهوری ایران اعلام کرده 
است، رایزنی در خصوص مسائل دوجانبه از 
جمله تعاملات اقتصادی و نیز گفت وگو در 
خصوص موضوعات منطقه ای و بین المللی 
به ویژه موضوع فلسطین و تحولات غزه 
اصلی ترین دستور کار رئیس جمهور در این 
سفر یک روزه خواهد بود. آخرین صحبت 
روسای جمهور روسیه و ایران در روز 24 
مهرماه و طی یک گفت وگوی تلفنی درباره 
وضعیت غزه انجام شد. تهران و مسکو بر 
این موضوع تاکید دارند که هرچه زودتر 
باید بمباران مردم در غزه توسط رژیم 
بازگشایی  و  شود  متوقف  صهیونیستی 
گذرگاه هایی همچون گذرگاه رفح دسترسی 
مردم غزه به کمک های بشردوستانه که در 
محاصره کامل این رژیم هستند، تسریع 
شود. این دومین سفر رئیسی در قالب سفر 
دوجانبه به روسیه است. رئیس جمهور در 
اواخر دیماه 14۰۰ به مسکو سفر کرده و با 
همتای روس خود در کاخ کرملین دیدار و 
رایزنی کرده بود. همچنین در جریان سفر روز 
سه شنبه حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران به مسکو به 
منظور شرکت در نشست وزیران امور خارجه 
کشورهای حاشیه دریای خزر شامل ایران، 
روسیه، ترکمنستان، قزاقستان و جمهوری 
آذربایجان، بیانیه مشترک تهران- مسکو در 
زمینه شیوه های مقابله و پیامدهای اقدامات 

قهرآمیز یکجانبه امضا شد.

   دلیل اهمیت سفر به روسیه 
روح  ا... مدبر، کارشناس مسائل روسیه 
و  روسیه  به  رئیس جمهور  سفر  درباره 
مهم ترین دستور کارهای رایزنی پوتین و 
رئیسی گفت: آقای رئیسی به دعوت آقای 
پوتین قرار است این سفر را انجام دهد و این 
سفر در شرایط فعلی منطقه ای و بین المللی 
از چندین بعد دارای اهمیت است. او با بیان 
اینکه در روز دوشنبه، سیزدهم آذرماه و 
بعد از چندین سال پیگیری های متعدد، 
»تفاهمنامه سند همکاری های فرهنگی 
ایران و روسیه در مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رسید«، گفت: این یکی از موضوعاتی 
بود که در بالاترین سطح همواره از طرف 
روسی و حتی شخص رئیس جمهور این 
کشور پیگیری می شد. این سند چندین سال 
قبل توسط دولت فدراسیون روسیه تصویب 
شده بود و فعالیت های فرهنگی ایران در این 
کشور در حال انجام بود و اکنون با توجه به 
تصویب این سند در مجلس این امکان فراهم 
می شود که فعالیت های فرهنگی روسیه در 
ایران نیز پیگیری و اجرا شود. مدبر افزود: 
این مساله بسیار مهمی است و می تواند گام 
موثری در گسترش همکاری ها بین ایران و 
روسیه باشد. سفر رئیسی به مسکو در حالی 
انجام می شود که بنا بر اعلام کرملین، پوتین 
قرار است روز چهارشنبه و در سفر کوتاه 
و یک روزه به امارات و عربستان سفر کند. 
رئیس جمهور روسیه در امارات با »محمد 
بن زاید« رئیس امارات دیدار خواهد کرد 
تا درباره چشم انداز همکاری های دوجانبه 
و وضعیت منطقه گفت وگو کنند. در ریاض 
نیز محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی از 
پوتین استقبال خواهد کرد تا درباره تجارت، 
سرمایه گذاری و سیاست بین الملل صحبت 
کنند. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین 
اعلام کرد که قرار است رئیس جمهور روسیه 
در جریان این دیدارها، به طور ویژه به موضوع 
تحولات اخیر در اراضی اشغالی و همچنین 
کاهش تولید نفت در چارچوب »اوپک 
پلاس« که روسیه یکی از اعضای آن است، 
بپردازد. مدبر ادامه داد: دیدارها و رایزنی های 
روزهای اخیر می تواند در همگرایی هر چه 
بیشتر منطقه ای موثر و حائز اهمیت باشد. 
روسیه چندین سال قبل طرح مدل امنیتی 
خلیج فارس را مطرح کرد. تهران و مسکو در 
ارتباط با این موضوع نگاه مشترکی دارند و 
معتقد هستند که نباید نیروهای بیگانه در 
منطقه حضور داشته باشند. مدبر همچنین 
با بیان اینکه در سال 2۰24 ریاست بریکس 
بر عهده روسیه خواهد بود، گفت: احتمالا 
در نشست روسای جمهور ایران و روسیه، 
این دو مقام عالی رتبه در مورد همکاری های 
دو کشور در چارچوب بریکس نیز رایزنی 
خواهند کرد. اجلاس بعدی سران بریکس در 
»کازان« روسیه برگزار خواهد شد و روسیه 
از کشورهای عضو این گروه خواسته که 
طرح های خود را در حوزه های اقتصادی 
ارائه دهند. همکاری های ایران و روسیه در 
چارچوب بریکس و اتحادیه اوراسیا از جمله 
موضوعاتی است که می تواند به گسترش 
همکاری های اقتصادی دو کشور کمک 
کند و قطعا این موضوع مورد توجه سران دو 

کشور قرار دارد. 


